

PACE 083 (2013)

PACE Rapporteurs condemn death sentence handed down in Belarus

Strasbourg, 03.05.2013 – Marina Schuster (Germany, ALDE), newly appointed General Rapporteur of the Council of Europe Parliamentary Assembly (PACE) on the abolition of the death penalty*, and Andres Herkel (Estonia, EPP/CD), rapporteur on the situation in Belarus, have expressed their dismay at the first death sentence handed down in Belarus since the execution of the purported Minsk metro bombers in 2012. Earlier this week, Mr Yuzepchuk was sentenced to death for killing a cellmate.

"Despite the signs indicating the prospect of a moratorium on the death penalty and recent progress in Belarus' relationship with the Parliamentary Assembly, this execution would remove Belarus further from the strong European consensus against the death penalty. We call on the authorities in Belarus, through whatever means necessary, to prevent it from taking place. The death penalty as a form of punishment is an unacceptable violation of human rights, irrespective of the crime committed," the rapporteurs stressed.

Mr Herkel presented proposals for action in respect of relations between the Parliamentary Assembly and Belarus at a meeting of the Committee on Political Affairs and Democracy on 25 April 2013 in Strasbourg. As a result, the committee decided to invite representatives of the Belarusian parliament for an exchange of views to organise a seminar on the abolition of the death penalty, in co-operation with the Belarusian parliamentary working group on capital punishment.

* Marina Schuster was appointed General Rapporteur on the abolition of the death penalty by the Committee on Legal Affairs and Human Rights on 25 April 2013, following the departure of former rapporteur Renate Wohlwend (Liechtenstein, EPP/CD) from the Assembly.

PACE has addressed the death penalty in observer states of the Council of Europe in [Resolution 1807 \(2011\)](#), and condemned Belarus' recourse to it in [Resolution 1857 \(2012\)](#).

Des rapporteurs de l'APCE s'élèvent contre la condamnation à la peine de mort prononcée au Bélarus

Strasbourg, 03.05.2013 – Marina Schuster (Allemagne (ADLE), nouvelle Rapporteuse générale de l'Assemblée parlementaire du Conseil de l'Europe (APCE) sur l'abolition de la peine de mort* et Andres Herkel (Estonie, PPE/CD), rapporteur sur la situation au Bélarus ont exprimé leur indignation face à la première condamnation à mort prononcée au Bélarus depuis l'exécution des auteurs présumés des attentats à la bombe qui ont visé le métro de Minsk en 2012. En début de semaine, M. Yuzepchuk a été condamné à la peine capitale pour avoir tué un co-détenu.

« En dépit de certains signes laissant espérer un moratoire sur la peine de mort et malgré de récentes avancées dans les relations entre le Bélarus et l'Assemblée parlementaire, cette exécution éloignerait plus encore ce pays du très net consensus européen contre la peine de mort. Nous appelons les autorités du Bélarus à empêcher par tous moyens que cette exécution n'ait lieu. La peine de mort est une forme de châtimement qui constitue une violation inadmissible des droits de l'homme, quel que soit le crime commis », ont déclaré les rapporteurs.

Lors d'une réunion de la Commission des questions politiques et de la démocratie qui s'est tenue le 25 avril 2013 à Strasbourg, M. Herkel a proposé une série d'actions concernant les relations entre l'Assemblée parlementaire et le Bélarus. Il a ainsi été décidé d'inviter des représentants du Parlement du Bélarus à un échange de vues afin d'organiser un séminaire sur l'abolition de la peine de mort, en coopération avec le groupe de travail du Parlement du Bélarus sur la peine capitale.

* Marina Schuster a été nommée Rapporteuse générale sur l'abolition de la peine de mort par la Commission des questions juridiques et des droits de l'homme le 25 avril 2013, en remplacement de l'ancienne rapporteure Renate Wohlwend (Liechtenstein, PPE/CD), qui a quitté l'Assemblée.

L'APCE s'est penchée sur la question de la peine de mort dans les Etats observateurs du Conseil de l'Europe dans sa [Résolution 1807 \(2011\)](#) et a par ailleurs condamné le recours à la peine capitale par le Bélarus dans sa [Résolution 1857 \(2012\)](#).



The Assembly brings together 318 members from the national parliaments of the 47 member states.
President: Jean-Claude Mignon (EPP/CD) - Secretary General of the Assembly: Wojciech Sawicki.
Political groups: EPP/CD (Group of the European People's Party); SOC (Socialist Group);
EDG (European Democrat Group); ALDE (Alliance of Liberals and Democrats for Europe);
UEL (Group of the Unified European Left).